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Tirsdag den 22. marts kl. 19.00 afholdte Nordfyns Vandværk ekstraordinær generalforsamling i 
Bårdesø Forsamlingshus. 

Velkomst ved formand Steen Madsen, herunder praktisk info:  

• Der er mulighed for spørgsmål, men der henvises til, at man venter til efter den respektive 
præsentation 

• Mødet bliver optaget lydmæssigt i forhold til referatet 
• Bestyrelsesmedlem, Bjørn, er fraværende pga. sygt barn. 

 

Formanden foreslår Steen Hjelm Sørensen som dirigent til den ekstraordinære generalforsamling. 
Herefter benævnt dirigent.  

Der er indkaldt til to generalforsamlinger. En ekstraordinær og den ordinære. Begge er indvarslet den 16. 
feb. 2022 i ugeavisen – begge er rettidig indvarslet jf. vedtægterne §11.  

Bestyrelsen foreslår nedenstående som stemmetællere:  

• Joan Phil 
• Bent Andersen 
• Erling Sørensen 

 

Der er 1004 stemmeberettigede.  

Tilstede: 54 stemmeberettigede, 3 fuldmagter. 57 kan stemme.  

Godkendelse af vedtægtsændringen kræver 38 stemmer.  

Forslag: 

Afstemning om forslag til vedtægtsændring i §12 Stemmeret og Afstemninger. I afsnit 3 indføjes: 

• Såfremt …., kan bestyrelsen indvarsle en ekstraordinær generalforsamling eller afvente næste 
ordinære generalforsamling, …… 

Forslaget vedtages med 41 stemmer for. Ændringen bliver indlemmet i vedtægterne frem mod den 
kommende generalforsamling.  

Tirsdag den 22. marts kl. 19.00 afholdte Nordfyns Vandværk generalforsamling i Bårdesø 
Forsamlingshus. 

Herefter går man videre til den ordinære generalforsamling – praktisk info gentages af Steen Madsen. 

Der er 1004 stemmeberettigede.  

Tilstede: 54 stemmeberettigede, 3 fuldmagter. 57 kan stemme.  

Formanden foreslår ligeledes Steen Hjelm Sørensen som dirigent til den ordinære generalforsamling. 
Herefter benævnt dirigent.  

Aftenens program præsenteres ved dirigenten.  
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1. Valg af dirigent 
2. Beretning om det forløbne år.  
3. Det reviderede regnskab forelægges til godkendelse.  
4. Budget for det kommende år fremlægges.   
5. Valg af medlemmer og suppleant til bestyrelsen.  
6. Valg af revisor og suppleant.  
7. Behandling af indkomne forslag.  
8. Eventuelt.  

 
Grundet mange spørgsmål – herunder spørgsmål i løbet af beretning og regnskab, er der ikke noteret 
navne ud for alle spørgsmål.  

2. Beretning om det forløbne år  

Status på projekt Pugholm 

20. december 2021 skiftede vi 100 % over til vand fra Pugholm. Vandet overholder drikkevandskvalitets-
kravene samt er væsentligt blødere med en hårdhed på 13. Den seneste måling viser 11. Det er 
superglædeligt. Hvis man går ind på ”mitdrikkevand”, så er tallene der fra analyser, der ikke er foretaget 
siden 2021 – så de to stoffer, som vi kæmpede med, står fortsat som overskredet. Men lad jer ikke 
forvirre af det.  

I forhold til erhvervelsen af de to matrikler, hvor boringerne er placeret, så ligger det ved geodata- 
styrelsen. Vi har ingen indflydelse på deres sagsbehandlingstid. Seneste nyt er, at tinglysningen har bedt 
om de tre seneste referater underskrevet af dirigenten. Det er sendt til dem i går. Når papirarbejdet er 
tilendebragt, frigives købesummen som til sælger. Hverken vi eller Poul er interesseret i at dette trækker i 
langdrag.  

I den forløbne weekend gik vi i gang med at sikre bedre adgangsforhold ned til boringerne. Det sker med 
nedlæggelse af knust beton i eksisterende markvej samt etablering af vej det sidste stykke ned til de to 
boringer. Dette arbejde er endnu ikke tilendebragt. Begge boringer ligger i blød eng. Vi er forpligtet til, i 
forhold til forsyningssikkerhed, at der kan komme tungt maskineri derned til udbedring af eventuelle 
reparationer mv. Forhåbentlig er vi færdige med udgangen af weekenden i uge 12. Vi har gravet langs 
læbæltet. Vi har holdt os udenfor det §3 område, hvor den ene boring, ved en fejl, ligger placeret. (§3 = 
beskyttet naturområde). Alt er gået efter planen, endda forud for plan. Det eneste, vi mangler at afregne, 
er et par summer, som vi har tilbageholdt jf. kontrakt med entreprenør samt betaling til advokat.  

Udskiftning af målere 

Vi har 530 målere, som ikke er fjernaflæste målere. De skal skiftes til fjernaflæste målere, der kan ”lytte” 
og hjælpe os med at finde lækager.  

Opgaven har været i udbud. Bårdesø VVS v/Claus Skytte er valgt som leverandør på den omfattende 
udskiftning af målere efter at have vundet et udbud med tre budgivere. Dette arbejde forventes påbegyndt 
snarest og bliver afsluttet i 2022. Det er vigtigt, at udskiftningen afsluttes i samme kalenderår på grund af 
stikprøveudtagninger. 

Vi håber på et godt samarbejde med alle borgere, så vi får skiftet disse målere og eventuelle brønde 
smertefrit. Der er sendt information til alle borgere, som vi har kontaktinformation på, ligesom information 
er tilgængelig på vores hjemmeside.  

Vi vil stadig gerne opfordre alle til at sikre, at vi har kontaktoplysninger, mail og mobil på alle 
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Vi skulle have haft målerne her i marts, men Kamstrup har desværre leveranceproblemer. 470 ud af de 
530 målere bliver derfor først forventeligt leveret i maj 2022. Steen Madsen har haft kontakt til Kamstrup 
og bedt om 60 målere. Vi har nu 60 nye målere og 60 målere (der ikke kan lytte). Vi har 119 målere, der 
skal skifte, hvor også brønden skal skiftes. Disse bliver nu skiftet ud med de nye 60 og de eksisterende 
60. Vi krydser fingre for, at resten leveres i maj 2022.   

Steen Madsen henviser til nedenstående tegning. 

 

Det er vigtigt at understrege at vandværket fremadrettet har ansvar for målere. Fra brønd og ud til vej er 
forbrugerens ansvar. Er der en ventil eller andet, der ikke virker, så er det for egen regning. Det har været 
sådan i flere år, men jeg vil gerne præcisere det igen.  

Vi har besluttet, at de steder vi møder en jernstik ledning, (fra hovedledning og hen til brønd). Her skifter 
vi det på vandværkets regning, også selvom den er placeret 5 meter inde på grunden. Det har noget med 
vores spildprocent at gøre. Jeg vil opfordre til, at hvis I har en jernstik ledning fra brønd og ind, så skift 
den også i processen. Igen, dette er dog forbrugerens eget ansvar. 

Spørgsmål: For 4 år siden blev det påbudt at måler skulle i skel. Det kostede 3.000 kr. at få den ud.  

Steen Madsen: Det er flere år siden. 

Spørgsmål: Men hvorfor gør man ikke det igen – forlanger at måleren skal ud i skel? Så slipper man for 
problemet med spild.  

Steen Madsen: Dengang var lovgivningen en anden og en anden fordeling af ansvar. Vi får ikke 
problemet nu, da målerne lytter fremadrettet.  

Spørgsmål: På mødet i Otterup, da sagde I, at vandværket ville betale. Det er en stor økonomisk udgift at 
vandværket betaler det nu og det er uretfærdigt, at vi andre har betalt. Jeg har betalt.  

Steen Madsen: Jeg har fået oplyst fra tidligere bestyrelse, at ingen selv har betalt. Hvis du har betalt og 
har dokumentation for det, så vil jeg gerne sige på bestyrelsens vegne, at den udgift betaler vandværket. 
Det skal være ens for alle.  
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Spørgsmål: Men det må vi jo alle sammen have gjort. Målerne på tørresøvej blev flyttet på samme tid ud 
til skel.  

Steen Madsen: Som jeg har fået at vide, så blev der lavet en liste som man kunne skrive sig på. 

Spørgsmål (dame): Det var bare noget vi fik at vide vi skulle.  

Erik Brønserud: Man kunne dengang tilknytte sig til et tilbud på 3000 kr. – det har jeg gjort.  

Steen Madsen: Så er vi blevet informeret forkert. Det vil jeg gerne følge op på. 

Spørgsmål: Det vil sige, at I ikke ved, hvem der har betalt? Jeg kender en, der har betalt uden af få skiftet 
måler.  

Steen Madsen: Som jeg har fået at vide, så nej. Der er ingen, der har betalt ind til det tilbud. Det lader til, 
at vi har noget opklarende arbejde i den forbindelse. Vi kender godt til beslutningen, men vi har fået at 
vide, at ingen har betalt. Vi spurgte specifikt ind til det. Jeg har meddelt jer de svar, som jeg har fået. Hold 
øje med vores hjemmeside, der kommer vi tilbage på den del.  

Spørgsmål: Tegningen er misvisende – det ligner det, at måleren sidder på badeværelset. Og vi fik af 
vide, at den skulle være i skel 

Steen Madsen: Brøndene kan være placeret mange steder. Men vi kender godt til listen, man kunne 
skrive sig op. Men ingen betalte – det er hvad vi har fået at vide. 

Kim Skou: Er det betalt til VVS eller vandværk? 

Spørgsmål: Jeg mener det var til VVS. 

Spørgsmål: Nej, det var vandværket. 

Steen Madsen: Vi har svært ved at finde ud af det, hvis det ikke er betalt til vandværket. Vi lukker den der 
– og lover at vende tilbage. 

Hans: Men nu skal I passe på, hvad I lover. Det bliver dyrt, hvis I skal til at betale tilbage til 500 beboere.  

Steen Madsen: Vi må finde ud af, hvad der er op og ned, og det skal være ens for alle. Vi vender 
tilbage. 

Ayoe Primdahl: Med hensyn til gamle, dem kan man ikke selv aflæse vel? 

Steen Madsen: Jo det kan du godt. Og du kan købe et display, så du ikke behøver at gå ud. Vi vender 
tilbage på den. Beklager på vegne af tidligere og nuværende bestyrelse.  

Renovering af vandværk 

Vi har fået installeret nyt Styring Regulering og Overvågning af vandværket, i daglig tale kaldet SRO. 
Ligeledes har vi fået renoveret vores tre filtre, så vi har en fornødne filterkapacitet. Det viste sig ikke at 
være så kompliceret efter vi fandt de gamle tegninger.  

Vi har ligeledes igangsat arbejdet med at kunne få nødstrøm i tilfælde af længerevarende strømsvigt. En 
plug/play løsning med generator på både vandværk og ved Pugholm. Mangler en status fra elektrikeren. 
Det er igen i forhold til vores forsyningssikkerhed. 
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Det nye SRO-anlæg giver os mulighed for sammenligninger efter noget tid. På den måde kan vi se om 
der er uhensigtsmæssigheder, der betyder, om vi kan skrue ned/spare strøm i perioder. Men det kræver 
et sammenligningsgrundlag. 

I løbet af næste måned har bestyrelsen møde med VandSchmidt for at gennemgå forslag til forbedringer 
på vandværket. VandSchmidt har hjulpet renovering af filtre etc. Vi skal finde ud af, hvad der giver 
mening at få lavet på vandværket nu, om fem og om 10 år. Vi skal altså lave en plan for vedligehold.  

Samtidigt har vi fået styr på cybersikkerhed, både i form af hardware/software og forsikringsmæssigt. Vi 
er altså nu garderet bedst muligt. Søren har lavet et kæmpe arbejde med at få styr på det.  

Fremtidigt vandsamarbejde 

Nordfyns Kommune har bedt alle vandværker i kommunen om at udarbejde en plan/punkter til forbedring 
af forsyningssikkerheden. Planen skal være færdig den 1. juni 2022. Vandværkets forsyningssikkerhed 
skal forbedres inden udgangen af 2031.  

På møde med Nordfyns Kommune i sidste uge blev vi dog klar over, at Nordfyns Kommune ikke ser, at et 
bredt fremtidigt vandsamarbejde er en realistisk mulighed. 

De ”gamle” boringer 

Hvad skal der ske med boringerne? Der er et par muligheder. Vi har forhørt os hos kommunen i forhold 
til, om boringer kan sælges til en landmand til brug for markvanding. Vi har fået ok hertil. Hvad det ender 
med ved vi ikke, men boringerne er som nævnt taget ud af drift. 

Tørresø Vandværk 

Vi troede egentligt, at vi var blevet enige i løbet af 2021 med Tørresø Vandværk om at levere rå-vand til 
dem. Men vi har erfaret, at de har søgt mod Hasmark og Otterup for en løsning. Det kunne vi også læse i 
referat fra teknik og miljøudvalg. Derfor betragtes denne sag som lukket for nuværende. 

Spørgsmål: Hvad vil I så gøre med sikkerheden, nu I ikke kan samarbejde med andre vandværker? 
 
Steen Madsen: Det er jo så det, vi skal se ind i. Vi skal have lagt en plan, som nævnt. Og hvor konkret 
den plan er, det ved jeg ikke. Er det blot punkter eller er det en hel projektplan; skal vi finde nogle andre 
vandværker, skal vi have en ny boring et andet sted eller noget helt tredje.  
Vi skal tænke os godt om. Og alle velkomne til at komme med input. Heldigvis er der god tid til det.  
 
Bent Henriksen: Jeg har også hørt noget på vandrørene – og de andre vandværker siger at det er os, der 
ikke vil samarbejde. Jeg forstår ikke din udlægning så? 
 
Steen Madsen: Jeg har ikke sagt, at de andre vandværker ikke vil samarbejde. Det er kommunen, der 
ikke ser et bredt samarbejde herude. Vi vil gerne samarbejde, og har også talt med Otterup. Vores 
oplevelse er Tørresø Vandværk ikke vil samarbejde, nu de går med den anden løsning. 
 
Bent Henriksen: Vi hørte, at det var den nye bestyrelse, som er jer, som ikke vil samarbejde. Det var 
måden, som det bliver lagt ud herude fra. Jer – den nye bestyrelse. Det er bare hvad man hører.  
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Steen Madsen: Jeg kender ikke bevæggrunden for den udtalelse. Vi har delt oplysninger mv. med 
Tørresø. Jeg taler kun for egen regning her.. men hvis man er gift kun med én rådgiver og ikke vil stille 
spørgsmål og ikke får et bredere perspektiv, så er det svært at samarbejde. Jeg har talt med Otterup 
Vandværk, men fik at vide, at i de kommende år har de fuld fokus på at hjælpe Hasmark og Tørresø. Vi 
vil gerne samarbejde, men det skal gøres ordentligt og gennemsigtigt.  
 
Spørgsmål: Jeg har været til møde med Tørresø Vandværk i dag. Her fik jeg at vide, at Nordfyns 
Vandværk ikke kunne levere nok vand? 
 
Steen Madsen: Det kan vi, og det ved både Tørresø og kommunen. Vi har hele tiden troet, det var rent 
vand, de ville have. Men så viste det sig, at det var rå-vand, for de vil blande sig ud af det. Jeg blev 
virkelig ked af at læse om den løsning, som Tørresø Vandværk har valgt. Forbrugere derude stiller sig 
også tvivlende overfor den løsning. Når man som kommune giver lov til sådan en skrøbelig løsning, så 
giver det anledning til sub-optimeringer frem for et bredt samarbejde.  
Vi savner en overordnet plan fra Nordfyns kommune, så vi står stærkere sammen. Men for at svare på dit 
spørgsmål; Nordfyns Vandværk kan levere alt det rene og rå-vand, 
 
Spørgsmål: Vi kan heller ikke rigtig forstå det. De skal grave helt ude fra Hasmark og op til Tofteløkken. 
Der bliver gravet tre gange under Nordfyns Vandværks ledning, så det lyder helt forkert i vores øre som 
lodsejer.  
 
Steen Madsen: Jeg kan godt forstå det, og havde jeg hørt til Tørresø Vandværk, så ville jeg godt nok 
også have stillet spørgsmål til den løsning. Jeg kender ikke økonomien i det, men jeg kender økonomien 
og forsyningssikkerheden i den løsning vi kom med. Jeg forstår ikke, at kommunen ikke er kommet med 
et påbud om, at de skulle erhverve vand fra os. 
 
Spørgsmål: Det sagde de så, at det kan de ikke. Når det er privat, så kan de ikke gøre det.  
 
Steen Madsen: Det kan de heller ikke, når der findes andre muligheder, men det er jo klart at man som 
forbruger også har noget at sige. Bestyrelsen skal finde de bedste løsninger, og så skal man som 
forbruger stille spørgsmålstegn på en generalforsamling. Men det er en kedelig udvikling.  
 
Spørgsmål: Nordfyns kommune vil vel have det nemmere, hvis alle vandværker var under Vandcenter 
Syd? Så slap de for bøvlet. Er det det, der er hensigten. 
 
Steen Madsen: Alt kan jo tænkes – og alt bliver tænkt. Vi har været i dialog med Vandcenter Syd – det 
kommer vi tilbage til. Det virker ikke som om Vandcenter Syd er særlig vilde med at komme herud og 
drive vandværk. Vandcenter Syd har rigeligt med udfordringer med at finde rent vand.  
 
Spørgsmål: Men her er det kommunen, der varetager det – og det vil jo være meget nemmere at skubbe 
det videre til Vandcenter Syd. 
 
Ole Nielsen: Jeg har fået en forsikring fra kommunen om, at de ingen interesse har, at vi skulle være en 
del af Vandcenter Syd. Jeg sidder som formand for Ørritslev Vandværk. Det var Mette Højby og Henrik 
Boesen. 
 
Lene Henriksen: Da Nordfyns Kommune gik sammen med Odense om Vandcenter Syd, da skulle 
Vandcenter Syd tage imod alle de vandværker, der ville ind i Vandcenter Syd.  
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Steen Madsen: Det er også sådan, at hvis man ikke kan drive vandværket af den ene eller anden grund, 
så kan man aflevere nøglen ved kommunen, der så giver nøglen til Vandcenter Syd. De har ikke noget 
udpræget ønske om at drive vores vandværk. De er ingen synergier i forhold til de andre vandværker, de 
driver. Der er langt herud. 
 
Lene Henriksen: Det passer da ikke. Vandcenter Syd har Nørre Højrup. Og de har en boring ved 
Pugholm. 
 
Steen Madsen: Ja, men det vil de af med efter Skamby og Søndersø er lagt sammen.  
 
Spørgsmål. De fire lukkede boringer ved vandværket. Hvad er økonomien i dem, hvis det bliver brugt til 
markvanding? 
 
Steen Madsen: Det koster penge, hvis de skal lukkes ned på forsvarligt vis. Vi sparer penge på det, hvis 
de ikke skal det. Men jeg kan ikke svare på, om vi kommer til at tjene penge. Så langt er vi ikke i 
processen. Hvis det bliver til markvanding, så bliver det helt uden om vandværket og med egen strøm. 
Jeg har spurgt VandSchmidt, om de er interesseret i at lukke dem mod at få pumper og huse. 
Materialemæssigt har det desværre ingen værdi.   
 
Bent Henriksen: Jeg forstår ikke, at det har noget med økonomi at gøre. Det har noget at gøre med 
forsvarlighed. En landmand skal da ikke bruge pesticid-vand til at vande afgrøder, som vi skal spise. Det 
giver da slet ikke nogen mening. Det er helt væk fra lystavlen at bruge pesticid vand. Jeg har haft det 
svært nok med at vande min urtehave med det lort. Vi kender ikke fremtiden. Vi skal ikke bruge vand, der 
er klassificeret som giftigt.  
 
Steen Madsen: Jeg synes, det er en farlig diskussion at starte op. Du kan helt sikkert have en pointe, og 
der er heller ikke besluttet noget endnu – og det kan også være at det skal være en 
generalforsamlingsbeslutning. Og så lad os lige slå fast, vores vand er ikke klassificeret som giftigt.   
 
Bente Nielsen: Måske kunne nogle i bestyrelsen bruge vandet, fair nok. Men én ting er sikkert, ordene 
inhabilitet og nepotisme vil flyde hen over bestyrelsen og derfor er det afgørende at man finder en fair og 
ordentlig beslutning og at ingen fordeles, fordi de sidder i bestyrelsen.  
 
Steen Madsen: Enig. Det er også derfor, at vi har det med i dag, for at være åbne og ærlige og vi har 
spurgt kommunen om hvad der er muligt.  
 
Spørgsmål: Skal vi her på generalforsamlingen beslutte hvad der må vandes med? Er det ikke bedre at 
lade miljø- og fødevarestyrelsen styre det.  
 
Ayoe Primdahl: Landmændene her ved godt hvad min holdning til sprøjtemiddel er – i det her tilfælde, 
synes jeg godt man kan sige, at sprøjtemiddel i det vand man bruger betyder mindre end det 
sprøjtemiddel man bruger på marken. 
 
Kim Skou: Skal vi ikke lige holde os til fakta og tal?   
 
Erik Brønserud: Forsyningssikkerhed – kan det blive en fordyrende faktor at vi ikke kan samarbejde med 
de vandværker, der ligger ved siden af os? Hvis vi skal lave en nødplan for hvordan vi får vand – hvis de 



Nordfyns Vandværk 
CVR: 5870 1718 

Ekstraordinær og Ordinær Generalforsamling den 22. marts 2022 

 

8 

 

ikke vil samarbejde med os – så må vi da tage kontakt til dem, for at være sikker på forsyning. Skal vi til 
Søndersø for at hente vand? 
 
Spørgsmål: Er det fordi kommunen tror de skal betale?  
 
Steen Madsen: Jeg taler for mig selv – jeg har oplevet en arm drejet hårdt om på ryggen her i Nordfyns 
Vandværk, mens andre vandværker har holdt lidt mere i hånd med kommunen. Vi har tidligere inviteret 
andre vandværker ind – for flere år siden – og flere af de vandværker bekymrede sig ikke om 
forsyningssikkerheden. Vi havde håbet at vi kunne være et forgangsbillede.  
Tørresø og Hasmark skal finde en løsning inden sommer – vi spurgte ind til, hvad konsekvensen var – 
men her er kommunen mere large end i vores tilfælde. 
Vi spurgte i forhold til Otterup – en af løsninger er, at vi kunne bytte med Otterup. Meldingen fra 
kommunen var her, at hvis det var planen, og Otterup ikke vil levere – så kunne de påbyde det, ligesom 
de kunne have pålagt os at levere vand til Tørresø.  
 
Spørgsmål: Holder Otterup ikke de årlige møder hvor alle vandværker mødes? 
 
Steen Madsen: Det er vandrådet du tænker på. Der har ikke været noget møde i hele corona-perioden. 
Der var noget i Søndersø for halvanden år siden, men det var meget overfladisk. Vi deltager og bakker 
gerne op.  
 
Lene Henriksen: Vi har været med i Otterup. De har ikke travlt, for de kan bare tage til Søndersø. Det har 
de ikke lagt skjul på. Og det sagde de for to år siden.  
 
Steen Madsen: Næ, men på et eller andet tidspunkt får de travlt. Der er muligheder og det er jo noget af 
det, som vi skal samle op på og have meldt ind til kommunen. Og så håber jeg da, at kommunen ser ind i 
alle forslag og kan se, hvis to eller flere vandværker gør det samme, opfordre til samarbejde. Men jeg kan 
godt have mine tvivl. 
 
Bente Nielsen: Skal vi ikke lukke den? Vi har ikke noget konkret. Vi kan glæde os over, at vi har rent 
vand. Vi har et vandværk, der virker og så kan bestyrtelsen ringe rundt til nabo-vandværkerne det 
kommende år, og spørge om de vil lege med.  
 
Mia Ottosen: Kunne vi ikke blive enige om, hvordan udmeldingen bliver med de gamle boringer? For at 
undgå en situation som tidligere – kan vi så ikke blive enige om, hvordan I kommunikerer det ud.  
 
Steen Madsen: Jeg tænker ikke, at der sker noget før næste generalforsamling. Det eneste jeg skal have 
nærlæst, det er indvindingstilladelsen på de nye boringer, for hvis der er et krav om at de gamle boringer 
bliver sløjfet, så skal vi agere noget hurtigere.  
 
Jan Rasmussen: Hvis vi måler noget farligt i Pugholm, hvad gør vi så? Har vi nogen plan for det?  
 
Steen Madsen: Nej. Det er det ærlige svar og det er derfor vi skal have lavet en plan. 
 
Jan Rasmussen: Hvis man vil lede efter noget, så finder man det. 
 
Steen Madsen: Det har du ret i, men det, som de har målt efter i dag – da har de ikke fundet noget. Så 
lige nu kan vi glæde os over det.  
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Beretningen tages til efterretning.  
 
3. Det reviderede regnskab forlægges til godkendelse 
Revisor Steen Søgaard fremlægger regnskabet.  
 
Der åbnes for spørgsmål ved dirigenten. 
 
Spørgsmål: Jeg synes udgifterne er steget kolossalt i år. 
 
Steen Madsen: Ja, som vi har forklaret på tidligere generalforsamling så da vi fik budget/overslag for hele 
projekt Pugholm, var der nogle opgaver, som vi besluttede at løse selv efter aftale med vores rådgiver. 
Blandt andet projektledelse. Den rolle tog jeg. Og det vil jeg også gerne have noget for. Derfor er den 
udgift steget i 2021. Til gengæld har vi sparet 650 kr. pr. time ved det.  
 
Lene Henriksen: Jeg troede ikke, man måtte have overdækning i et vandværk? 
  
Steen Søgaard: Man må godt have overdækning. Det er en beslutning, som man tager i vandværket.  
 
Lene Henriksen: Jeg forventer nu at I siger til og fra. Der har været mangel på bilag og kompensation der 
er udbetalt 10 år tilbage. Det vil jeg ikke godkende uden at generalforsamlingen har godkendt. Der er en 
forældelse på tre år. Og så er der lønnen. Der er ikke lavet nogen kontrakt. I henhold til 
ansættelsesbevisloven eller overenskomst skal man, hvis man har mere end 8 timer om ugen, lave en 
ansættelseskontrakt. Der er heller ikke indeholdt ATP i lønnen. Det er 9 timer. Det er igen op til 
generalforsamlingen at godkende….  
 
Steen Madsen: Nej, det er ikke op til generalforsamlingen… Jeg vil godt lige have lov.. Vi har en 
lovgivning i Danmark, som vi skal overholde. Med hensyn til ATP, så er vi blevet auditeret af ATP, der har 
sagt til vores administrator, at alt er foregået efter lovgivningen. Og dem tror jeg altså mere på, end at du 
er up to date. I forhold til ansættelsesbevis, så ligger dette ikke under funktionærloven. Der er ikke tale 
om at vi kører under en overenskomst. Der er aftalefrihed i Danmark og hvis jeg ikke forlanger at få en 
kontrakt, hvilket jeg ikke har gjort. Så er der ikke krav om det. 
 
Lene Henriksen: Det er lovpligtigt, Steen. 
 
Steen Madsen: Nej, det er simpelthen ikke rigtigt.  
 
Lene Henriksen: Vil du godt lade mig tale færdigt? Der er ansættelsesbevisloven. Den siger, at hvis du 
ikke er medlem af en overenskomst, så skal du have et ansættelsesbevis.  
 
Steen Madsen: Det er desværre ikke rigtigt. 
 
Lene Henriksen: Ved du hvad, jeg har en mand, der har været selvstændig i 25 år og jeg har siddet ved 
toldvæsenet. Ved du hvad, jeg kender i hvert fald reglerne lige så godt som du gør. Og så ATP er 9 timer 
om ugen gennemsnitligt… Og så er der udbetalt honorar. Det synes jeg simpelthen… og det vil jeg ikke 
afgøre, men jeg synes, at det skal skrives ind i vedtægterne, og det nævnte jeg også den dag, at det er 
noget der skal op på generalforsamlingen… om man skal have bestyrelseshonorar og hvilken 
størrelsesorden. Og så… var der.. der mangler der bilag på nogle aconto regninger. Jeg har ikke set 



Nordfyns Vandværk 
CVR: 5870 1718 

Ekstraordinær og Ordinær Generalforsamling den 22. marts 2022 

 

10 

 

dem, og jeg har spurgt efter dem. Der er faktureret aconto omkring kvartal, og der er udbetalt aconto 
beløb henhold til kontrakten. De penge fremgår ikke af den efterfølgende faktura i det efterfølgende 
kvartal. Der kan være noget periodeforskydning, men jeg har ikke set bilagene. Steen revisor siger, at 
han ikke har set nogen bilag og udbetaling, der ikke var faktureret. Så det kan jeg jo ikke udtale mig om, 
om der efterfølgende er lavet noget. Så mangler der faktisk en forretningsgang. Hvem gør hvad? Lige nu 
laver Steen formand også kassererens arbejde. Det vil sige, at Steen godkender sin egen løn, og sender 
til MidtRegnskab for udbetaling. Der er lige for meget ansvar på nogle enkelte. Der er for stor en risiko, 
hvis man ser samlet på vandværket. Og det er ikke sikkert det er nu, men hvis vi ikke kommer ind under 
Vandcenter Syd, så det kan være, at det kommer frem fremadrettet. Der er brodne kar alle steder – og 
derfor skal der ligge en klar forretningsgang og den skal følges. Kim kan komme til at hænge på det, hvis 
du laver lort i det, fordi han står som kasserer. Sådan er det bare. Det undgår han, hvis der er en 
forretningsgang. Det er jo bare et eksempel. Vi kan jo tage Britta sagen. Ingen troede at hun lavede lort i 
den. Og vi er jo nødt til at have en forretningsgang. Og i øvrigt, det første I sagde, da I overtog 
bestyrelsen i 2019 var, at I skulle danne jer et overblik. Men havde der ligget en forretningsgang, så 
kunne I jo starte med at sige, hvem gør hvad?  
 
Steen Madsen: For at tage det sidste først.. vi har også prøvet at forklare dig Lene, at det er meget meget 
svært, ud over at Søren laver referat efter hvert bestyrelsesmøde, at sige, hvem gør ellers hvad. 
Opgaverne bliver fordelt alt efter hvem, der har tid, lyst og kompetence til at tage opgaverne. Du har 
fuldstændig ret, at hvis det var professionel bestyrelse og opgaverne var fast definerede – men det har 
bare ikke været tilfældet i de to år, hvor jeg har været med. Vi har talt om det, og vi enige om i 
bestyrelsen, at det kan vi ikke, udover at Søren han laver referat af vores bestyrelsesmøder. Det er sådan 
set det, som vi kan. Vi har også forklaret, at den måde, det har kørt på, i forhold til regninger, så har jeg 
sagt OK og Marie (MidtRegnskab) har sagt OK, alt efter hvor de er kommet fra. Det er den sikring, der har 
været. Der er ikke noget automatisk system, der sender de her regninger den ene eller den anden vej. 
Men jeg synes du glemmer en væsentlig ting. Vi har altså en ekstern revisor, der godkender de her ting. 
Vi har en administrator, der administrer for rigtig mange vandværker og som svarer dig – også på de her 
ting, som du er kommet med. Men du bliver ved med at påstå dit. Det er du selvfølgelige velkommen til. 
Denne gang har vi med vilje ikke, for ikke også at få det skudt i foden, bedt en advokat om at svare på de 
ting, der henfører sig til de juridiske, som Steen revisor af naturlige årsager ikke vil svare på. Vi har ikke 
så meget andet at sige, end at det er IKKE et krav mht. ansættelseskontrakt. Du er velkommen til at 
vende tilbage, hvis du kan få en advokat til at skrive, at det er krav i den konstellation, som vi har her. Så 
skal vi nok agere på det. Med hensyn til ATP, som jeg sagde, vi er blevet auditeret.. alt er kørt efter 
bogen. Så kan vi ikke gøre andet. Kompensation – ja, vi er blevet gjort opmærksom på, at der igennem 
en årrække ikke er blevet betalt kompensation til en lodsejer. Vi taler i størrelsesorden for hele perioden 
19.000 tdk. Vi er i bestyrelsen er enige om, at selvfølgelig skal den lodsejer have sine penge, for den jord, 
som vi har lånt/lejet af ham. Vi er i bestyrelsen ligeglade med, hvad forældelsesfristen er. Vedkommende 
skal have sine penge, for der har været ikke været styr på det. Så må vi få styr på det, når tidligere 
bestyrelse ikke har haft det – kombineret med at lodsejer måske ikke har fået sendt en regning på 400 kr. 
hvert år. Den der med Holger og acontobeløbet – jeg skal ikke gøre mig klog på det. Det er sådan det er 
blevet afregnet ved en masse andre vandværker. Den eksterne revisor har sagt god for det. Der er ikke 
fejet noget ind under gulvtæppet. Jeg kan ikke huske, om der var mere, jeg skulle kommentere? 
 
Lene Henriksen: Nej.. det.. jo… Det var sådan set ikke.. Jo.. men, der vil jeg så tilbage igen og mod.. der 
er en lov, der hedder ansættelsesbevisloven...  
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Steen Madsen: Lene, Jeg kommer ikke til at bruge mere tid på det – jeg vil gerne have lov til at vende 
den her om. Hvis du kan få en advokat til at lave en officiel skrivelse om, at vi skal have en kontrakt – for 
vi vil ikke bruge penge på det – så er du meget velkommen. Og så bruger vi ikke et minut mere på det. 
 
Mia Ottosen: Du nævnte selv ordet ordentlighed.. og det med at konfliktniveauet skal ned. Nu sidder jeg 
selv med det område til hverdag. Det tager 2 minutter at lave en ansættelseskontakt – kan I ikke bare 
gøre det? 
 
Steen Madsen: Det kan vi sikkert godt.  
 
Mia Ottosen: Tak. 
 
Steen Madsen: Men det er ikke det samme om at vi gør det.  
 
Mia Ottosen: Der er jo ikke noget til hinder for det? 
 
Steen Madsen: Nej, muligvis ikke. Jeg kender ikke lovgivningen i detaljer – om det bare er til at gøre, i 
forhold til projektansættelse, men hvis det kan løse det, så er det noget vi må se ind i. 
 
Mia Ottosen: Og så synes jeg også, at i forhold til godkendelse af bilag.. mange andre steder er der en 
godkender og så er der en anden godkender. Jeg ved ikke om alle i bestyrelsen er enig i, at du sidder og 
godkender for egen hånd. Der er jo flere revisorer til stede her, som nok vil give mig ret i, at der jo er 
måder at gøre det på. Netop for at sikre ikke at blive skudt i skoen. Marie, som sidder og bogfører jeres 
bilag, har jo intet at gøre med godkendelsesprocessen at gøre.  
 
Steen Madsen: Fuldstændig enig. Og havde vi et system, hvor det skete automatisk, så var det også 
nummer et.  
 
Mia Ottosen: Hvis man nu laver en forretningsorden, det kan gøres på et A4-ark. Hvem sidder med 
hvilken rolle, hvilke beføjelser har man og hvordan godkender man bilag? Så kunne I, når I mødes en 
gang imellem, aftale at alle bilag over 10.000 kr. bliver fremvist til den øvrige bestyrelse. Det vil jo være 
fint at sikre sig på den måde, det imødekommer os og så slipper du for at blive skudt i skoen for noget på 
generalforsamlingen. Det synes jeg, I skal gøre en indsats for.  
 
Steen Madsen: Det er en god ide.  
 
Spørgsmål: Jeg er lidt forvirret. Det kan være, at revisor Steen kan svare. Er der afholdt udgifter på noget 
der ikke er bilag på? Det må man kunne svare ja eller nej på. 
 
Steen Søgaard: Altså jeg har ikke set noget. Men jeg tjekker ikke alle bilag. Det jeg har taget stikprøver 
på, det har der været bilag på.  
 
Lene Henriksen: Må jeg forklare..? Der er udbetalt aconto uden en aconto faktura. Der er kommet en 
efterfølgende faktura på totalbeløbet, men der fremgår ikke aconto beløbene. 
Problemet det er jo også, at acontobeløbet går ind omkring kvartalsskifte. Der kan være nogle 
periodeforskydninger, det vil sige, at der kan være lidt straf i det, hvis beløbene er store nok. Men det skal 
fremgå klart, og det står der jo i bogføringsloven. Man skal fakturere aconto – og på slutafregning skal der 
så stå de enkelte beløb, man har betalt aconto. Er det rigtigt Steen? 
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Steen Søgaard: Der skal foreligge et afregningsbeløb. 
 
Lene Henriksen: Sådan skal det være. Det samme gælder for den kompensation til den lodsejer. Der skal 
også være afregningsbilag til de enkelte lodsejere. Der er bare udbetalt til en bankkonto.   
 
Steen Madsen: Der er lavet en opgørelse til hver lodsejer, hvor bestyrelsen og lodsejere har skrevet 
under.  
 
Lene Henriksen: Ja, det har I gjort efterfølgende. 
 
Steen Madsen: Nej, den har ligget der hele tiden. 
 
Bente Henriksen: Jeg havde den i hvert fald ikke den dag. 
 
Steen Madsen: Jeg tror det er rigtigt, at det, der var lagt med som bilag, det er den mail, som Marie har 
fået på det. At hun ikke har printet dem alle sammen ud, det beklager jeg.  
 
Lene Henriksen: De er kommet, men efterfølgende som jeg spurgte efter det.  
 
Bente Nielsen: Det er lige en kommentar til det, der blev nævnt omkring honorar. Jeg er gift med Søren, 
og har du fået honorar? Er der noget jeg ikke ved. Med den lidt sjove indgang, så vil jeg fortælle noget. 
Jeg var en del af Rent Vand gruppen. Det var Søren også. Og vi har den holdning, at man også tager et 
ansvar. Derfor så sidder Søren nu også i bestyrelsen. Og jeg vil sige.. det tager saftsuseme tid! Han kom 
ind i bestyrelsen den 15. juni. Den 19. august, der begyndte jeg at tænke.. det er ikke meget, du ser til 
ham. Så havde jeg holdt regnskab med det. Det viste sig, at i den tid havde han været til syv 
bestyrelsesmøder á tre timer og tre andre møder med Steen. Så er vi oppe på ti møder på en periode på 
to måneder. Jeg kan huske på sidste bestyrelsesmøde, at du ytrede dig med begejstring for de der 
excelark, som han strøg til højre og venstre. Det tager også rigtig mange timer. Så jeg har ikke noget 
problem med, at udbetale honorar. Det er desuden noget jeg mener, at man gør i mange andre 
vandværksbestyrelser, fordi det er et stort og vigtigt arbejde. Det er ikke ligesom at være i en fodboldklub, 
hvor det, at man ikke får lavet arbejdet til tiden betyder, at boldbanen ikke bliver klar til foråret. Det 
handler om rent vand og det handler om rettidighed hele tiden, så jeg har det OK med det. Men med det 
vil jeg sige, at det er en god ide, at det blev protokolleret på en generalforsamling, hvis man mener, at 
honorar til bestyrelsen er en god ide.  
 
Bent Henriksen: Jeg forstår ikke diskussionen. så vidt jeg ved, så er I alle sammen frivillige. Så skal vi vel 
ikke snakke ansættelseskontrakt? Når det er frivilligt arbejde, så skal man ikke være ansat? Det er helt 
fint med et honorar. Men et honorar, som det bliver sagt af Bente, burde det ligge på generalforsamlingen 
hvad honoraret er. Jeg ved ikke hvad løn du får, eller honorar? Hvor meget får du om året?  
 
Steen Madsen: Jeg må være dig svar skyldig. Jeg ved det ikke 100 %.  Men jeg får 10.000 kr. for at 
passe vandværket og holde områderne. Og så har jeg fået en timeløn for så vidt angår ”Projekt 
Pugholm”. Og det er jf. vedtægterne, hvor bestyrelsen i fornødent omfang kan vælge at ansætte til 
arbejde, som ligger udover almindeligt frivilligt arbejde.  
 
Bent Henriksen: Så er vi nødt til at have det op på skrift. Det må stå deroppe, hvad du får i honorar.  
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Lene Henriksen: Men det kan jeg sige.. 274.000 kr. 
 
Bent Henriksen: Det vil sige, at ved at være formand i vores vandværk, så får du mere end netto-damen? 
 
Kim Skou: Han har jo været projektleder på Pugholm. 
 
Bent Henriksen: Det har da ikke noget med det at gøre. Han er valgt ind frivilligt. Helt fint at han skal have 
noget. Men at han skal have tæt på 300.000 kr. for at sidde med det der, det synes jeg godt nok….. 
 
Kim Skou: Men hvis alternativet havde været en million?  
 
Steen Madsen: Hvis det er de der 274.000 kr – så er de 155.000, det skulle vi måske have givet en 
million for ved Envidan.   
 
Kim Skou: Man skulle da hellere glæde sig over, at vi har sparet 700.000 kr.  
 
Bent Henriksen: Det er omvendt bevisførelse nu, er det ikke? 
 
Mia Ottosen: Nu regnede jeg lige løseligt på det.. Du har brugt 375 timer på at være projektleder på 
Pugholm? 
 
Steen Madsen: Ja, det har jeg – og også flere timer. Og det har flere i den øvrige bestyrelse.  
 
Mia Ottosen: Det er mange timer. Det havde vi jo aldrig haft råd til, hvis vi skulle give 1.100 kr. i timen. 
Det virker helt vanvittigt. Det er flere fuldtidsstillinger hen over mange måneder.  
 
Steen Madsen: Det er også derfor, at man til tider har set lidt træt ud.  
 
Mia Ottosen: Er bestyrelsen enig i det, for så kan vi jo lukke den her? 
 
Bestyrelsen er enig.  
 
Bent Henriksen: For mig så virker det som et tag selv-bord. Der er jo ingen kontrol. Når du ikke sender 
nogen ugesedler ind til resten af bestyrelsen, så er det jo rent tag selv-bord.  
 
Steen Madsen: Det har været oppe på flere bestyrelsesmøder.. 
 
Bent Henriksen: Jeg skriver mine timer ned hver dag, hvor mange timer jeg har været hos mine kunder 
og det burde du da også gøre.  
 
Steen Madsen: Jeg har et regneark derhjemme hvor der står dage, timer og hvad er det, der er lavet – 
kom hjem og drik en kop kaffe, så vil jeg vise dig det. Jeg gider simpelthen ikke det der, jeg synes det er 
uanstændigt.  
 
Bent Henriksen: Jeg siger ikke at du lyver, jeg siger, at virker som rigtig mange penge.  
 
Kim Skou: Jeg kan sige som Steens chef, at han i daglig drift bruger ekstremt mange timer på det. Jeg 
kan sige, at han har brugt flere timer på det projekt her, end der er nævnt.  
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Spørgsmål: Jeg synes, vi skal komme videre til det budget, og så synes jeg, at der er nogle punkter der 
skal på næste gang, blandt andet honorar til bestyrelsen, så vi har nogle faste tal og kan sige, at 
bestyrelsen får det og det for at sidde i bestyrelsen. Så har vi noget at gå efter.  
 
Der klappes.  
 
Hans: Vi skal lukke den helt nu, for ellers så bliver det afsporet. Hvis vi ser i note 4, så kan vi se, at 
revisor og anden rådgivning er faldet ca. det samme som lønudgifterne er steget. Så det har jeg det fint 
med. Og hvis vi går dybere ned i budgettal, så bliver administrationsomkostningerne mere end halveret i 
det nye budget. Så noget arbejde må han jo gøre. Lad os nu lukke det her så vi kan komme hjem.  
 
Regnskabet godkendes. 
 
4. Budget for det kommende år fremlægges 
Budget fremlægges ved Steen Søgaard. 
 
Der åbnes for spørgsmål. 
 
Hans: Det glæder mig, at der ikke er den der dundrende overdækning, som tidligere har været brugt ved 
at opkræve for meget i fast afgift. Jeg kan alligevel ikke få tallene til at stemme. Nettoomsætning på 
1.713.000 kr.. Jeg tror den lander nede 1.529.540 kr. Det kan I afhjælpe med at hæve m3 prisen med én 
krone, så passer tallene. Så kan jeg se at distributionsomkostninger tredobles fra 2019 til 2022 – 
administrationsomkostninger går ned. Er der nogle korte svar. Hvorfor hopper tallene så meget? 
  
Steen Madsen: Distributionsomkostningerne det er målerne, administrationsomkostningerne er den 
føromtalte projektløn til mig, der jo er ude af budgettet – og så er der er ingen forventning om brug af 
advokat fremadrettet. Som et indspark kan jeg nævne, at jeg ved en enkelt opringning sparede 
vandværket for 80.000 kr. ved at få en lidt bedre pris på målerne.   
 
Hans: Det er helt i orden. Men nettoomsætningen skal I lige kigge lidt på, for hvis I har 1013 forbrugere á 
830 kr. Det er 840.000 kr. og I sælger omkring 145.000 m3 til 4,75 kr., det er 688.000. Det er ligegodt 1,5 
mio. Så mangler der altså et par 100.000 kr.   
 
Steen Madsen: Jeg mener budgettet er lavet med 1013 forbrugssteder. Søren kan du?  
 
Søren Nielsen: 1013 forbrugssteder og 141.000 m3.  
 
Hans: El er steget, så selvom I hæver m3 prisen så sker der ikke noget ved det.  
 
Steen Madsen: Vi sparer penge på målerudskiftninger – det bliver lidt billigere.  
 
Hans: Ingen kritik herfra. I har gjort det godt.  
 
Spørgsmål: Jeg kan ikke forstå, at dem, der skal have skiftet målere, ikke bare selv betaler? For så er I jo 
fri for at tilbagebetale alle os, der har betalt. Er det ikke nemmere og billigere at lade dem, der skal have 
skiftet nu, selv betale. Det er en måde at hente penge på.  
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Steen Madsen: Jeg kan ikke komme det nærmere end det jeg sagde tidligere.  
 
Jan Rasmussen: Er der lavet en fastpris på el på det kommende år? 
 
Steen Madsen: Nej, det er det ikke – der er kørt Spot og man kan ikke lave en fastpris aftale nu. Vi ville 
have gjort det i forbindelse med strøm på Pugholm, og allerede dengang fik vi nej. 
 
Bent Henriksen: Har man undersøgt om det kan svare sig at sætte solceller op? 
 
Steen Madsen: Nej. 
 
Dirigent: Jeg vil godt svare. Jeg har siddet i vandværksforeningen i nogle år. Og vi har arbejdet med det, 
men revisor vil holde med mig, der bliver nogle udfordringer på elafgift, da man kan risikerer at blive 
skattepligtigt. For så er man el-producerende og så du ryger ind i en anden kategori. Men det er værd at 
undersøge.  
 
Ayoe Primdahl: Hvis du lagrer det, så gælder det ikke. 
 
Dirigent: Det kan godt ske at du kan, men spørgsmålet er, om du kan lagre så meget.  
 
Steen Madsen: Vi er opmærksomme på det qua de stigende priser, at jo mere kontrol med vores udgifter, 
jo bedre. Men der har ikke været ressourcer til at gå ind i det.  
 
Spørgsmål: Vandværker er jo en god ide til solceller, for vi bruger jo strømmen når vi producerer..  
 
Dirigent: Men du løber du ind i nogle problemer med at være selvproducerende. Der vil være noget 
overskudsstrøm. Jeg tænker, det er noget bestyrelsen tager med videre.  
 
Tage Jensen: Det der fjernaflæsning på vandet – hvordan foregår det? Har vi en linje ind til Odense?  
 
Steen Madsen: Du har en måler, der måler hvor meget vand du kalder på inde i dit hus. Så kan jeg køre 
forbi med en lille antenne og fjernaflæse. Vi kan håbe, at vi på et tidspunkt har råd til at lave en antenne 
løsning. Vi er dog geografisk spredt som forbrugere, så vi kommer til at snakke rigtig mange master. 
Løsningen er nok at vi skal køre rundt – og vi kan planlægge at køre det i et månedsrul, når alle er 
kommet over. 
 
Ayoe Primdahl: Det er lige tilbage til det med solceller. Hvis vandværket skulle bruge egenproduceret 
strøm, så skulle det være med i et eller andet fællesskab. En vindmøllefarm eller sådan. 
 
Erik Brønserud: På generalforsamlingen sidste gang talte man lidt om forholdet mellem m3 afgiften og 
målerafgiften. Man skulle gøre sig nogle overvejelser, også i forhold til hvad den rette fremadrettede 
fordeling er. Hvad er takstbladet? 
 
Søren Nielsen: Vi gennemgik det i efteråret. Her fremlagde vi en fast målerafgift på 830 kr. og 4,75 kr. pr. 
m3. Vi er ved at bevæge det hen imod danske vandværker. De tager afsæt i at indtægterne skal komme: 
60% for m3 og 40% for afgift. For vores vedkommende har det været anderledes. Men det jeg sagde på 
det møde var, at den faste målerafgift er knyttet til de faste udgifter, der er med til at sikre, at der er et 
ledningsnet der kan fremføre vand og der er nogle pumper, der kan pumpe det osv. Det er en meget stor 
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del at vandværkets omkostninger, der ligger der. Der er ikke mange variable omkostninger. En af de få 
man virkelig kan få øje på, det er el-omkostningerne. Derfor er 60/40 noget der er taget ud af det blå og 
hænger ikke sammen med den måde man normalt anskuer kostpriser på i forbindelse med drift af 
almindelig virksomhed. Så det er nogle forskellige problemstillinger. Man bliver nødt til at have en afgift. 
Vi har rigtig mange brugere, der ikke har et stort forbrug. 10 m3 om året eksempelvis. Det skal så kunne 
give til at udskifte en måler, lave reparation på ledningsnet osv. Det er altså ikke meget indtægt, der 
kommer der, hvis ikke vi har den faste afgift. Vi har ikke regnet på det siden.  
  
Steen Madsen: Vi havde eksempler med på september generalforsamling. Vi diskuterede det meget på 
juni generalforsamling.  
 
Hans: Det kan vi diskutere i uendelighed. Jeg angreb det i Otterup Hallen fordi man her i flere år har 
opkrævet 78% af indtægten som fast afgift og 22 % som m3. Det har været helt ude af proportioner. Som 
det er nu – 830 kr. i fast afgift og så en m3, der skal løfte op til hvad I nu skal bruge, det er fint. Men det 
der med 40/60 Søren, det er helt forkert. Den faste afgift, det er de faste ting såsom ejendomsskat, 
administration og alle de ting, der ligger helt fast. M3 prisen skal betale el og vedligehold.  
 
Søren Nielsen: Det er ikke noget jeg har opfundet. Når jeg spørger danske vandværker, så kender ingen 
til baggrunden for den fordeling. Ikke desto mindre, så er det det, de anbefaler 
 
Hans: Jeg vil stille mig til rådighed. Hvis I foreligger bilagene for mig fem år tilbage, så skal jeg nok regne 
ud hvad den faste afgift skal være. Som det ligger nu med 830 kr. er det acceptabelt. I er billigst med 
vand – men pænt oppe med afgiften. Jeg har det fint med de nuværende tal, jeg vil bare lige påpege, at I 
kommer til at mangle 200.000 kr.  
 
Søren Nielsen: Ud fra min erfaring med kostpriser, så er der ikke ret mange variable omkostninger oppe 
på tavlen. Jeg tror også, at jeg sagde på september generalforsamlingen, at det er en meget nøgtern 
betragtning ud fra regnskabstallene, der rent faktisk siger, at den faste afgift skal ligge på 1.100-1.200 kr. 
Hvis man tager afsæt i det, der reelt er faste omkostninger og fuldstændig uafhængig af de m3 vand, der 
processes. Men det, der skal være der, før vi er i stand til at sende vand ud hver gang, én drejer på 
hanen. Dermed siger jeg ikke, at det noget vi stræber efter at effektuere. Det er det, en nøgtern 
betragtning af tallene viser.  
 
Hans: Jeg tror ikke, at jeres faste afgift kommer op på 1.100-1.200 kr., så skal jeg hen og nærstudere 
jeres bilag.  
 
Budgettet godkendes.  
 
5. Valg af medlemmer og suppleant til bestyrelsen 

Dirigenten gennemgår Ved personvalg kan der kræves hemmelig afstemning jf. vedtægterne §12 

Der kan stemmes ved fuldmagt, men intet medlem kan repræsentere mere end én fuldmagt jf. 
vedtægterne §12 

På de udleverede stemmesedler anføres maksimalt 5 personer ud fra de foreslåede kandidater. De 
kandidater der opnår flest stemmer vil være valgt 

På de udleverede stemmesedler anføres 1 person som suppleant ud fra de foreslåede kandidater. Den 
kandidat der opnår flest stemmer vil være valgt. 
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• Steen Rasmussen genopstiller 

• Søren Vindfeld Nielsen genopstiller 

• Ena Måhr genopstiller 

• Bjørn Stokholm genopstiller 

• Ole Nielsen genopstiller 

Alle genvælges. 

• Poul Rasmussen suppleant – genopstiller ikke  

Ayoe Primdahl stiller op som suppleant og vælges som suppleant. 

6. Valg af revisor og suppleant 

Lene Henriksen (intern revisor) er på valg og modtager genvalg 

Mia Ottosen (revisor suppleant) er på valg og modtager genvalg 

Begge genvælges  

7. Behandling af indkomne forslag 

Forslag til vedtægtsændringer kræver jf. § 12: 

Mindst 2/3 af de afgivne stemmer, og desuden skal mindst 2/3 af medlemmerne være repræsenteret på 
den pågældende generalforsamling. Såfremt kun den første, men ikke den anden af disse to 
forudsætninger er opfyldt, indvarsler bestyrelsen til en ekstraordinær generalforsamling, på hvilken 
forslaget kan vedtages med 2/3 af de afgivne stemmer, uanset antallet af fremmødte medlemmer. 

Øvrige forslag kræver blot simpelt flertal. 

Vi er ikke nok til at stemme det igennem på dagens generalforsamling. 

Vi kan stemme om det nu og lade det gå videre til en ordinær eller ekstraordinærgeneralforsamling. 

Forslag fra Lene Henriksen 

Det foreslås indføjet i vedtægterne i forhold til intern revisor rolle:  

Sidste bilag modtages hos vores administrator primo februar. Regnskabet klargøres til revision, ca. 
færdigt uge 7/uge 8. Intern revision foretages ved, at en fra bestyrelsen har alt materialet og der aftales 
møde med intern revisor for revision. Dette af hensyn til GDPR-lovgivning mv. Dette møde skal afholdes 
indenfor 1 uge efter klargøring til revision. Herefter sendes alt materialet til ekstern revision, årsrapport 
udarbejdes og underskrives. Generalforsamling afholdes. 

Lene Henriksen forklarer baggrunden for forslagsændringen.  

Dirigent: Vi er ikke nok til at stemme det igennem på dagens generalforsamling. Vi kan stemme om det 
nu og lade det gå videre til en ordinær eller ekstraordinærgeneralforsamling. Er der bemærkninger?  

Mia Ottosen: Kan det måske skrives ind i den forretningsorden, som I udarbejder. Så skal det ikke skrives 
ind i vedtægterne?  
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Steen Madsen: Det kan vi ikke sige ja til. Det kræver, at forslagsstiller accepterer det.  

Lene Henriksen: Det er en god ide, men det kræver, at der bliver udarbejdet en forretningsorden. 

Dirigent: Man kan jo sige, at man her lægger op til generalforsamlingen, at der bliver udarbejdet en 
forretningsorden, hvor det her indarbejdet. Så er man jo også bundet af den. Det er en mulig løsning og 
en hurtigere løsning. Hvad siger du til det?  

Lene Henriksen: Jamen jeg er helt med på den. Jeg skal bare være sikker på, at det bliver skrevet ned, 
så retningslinjerne er klare fremover.  

Steen Madsen: Vi kommer til at se ind i en forretningsorden og det, som der står skrevet her, har vi ingen 
problemer med. Vi er straks lige mere udfordret på at definere vores respektive opgaver, men vi må se 
om vi ikke kan løse det.  

Dirigent: Vi tager forslaget ned igen og det bliver indarbejdet i en kommende forretningsorden.  

8. Eventuelt 

Steen Madsen: Inden andre får ordet, så vil vi gerne lige komme tilbage på det opdrag, som vi fik på 
forrige generalforsamling vedrørende Vandcenter Syd. Vi har holdt møder og haft dialog. Det output vil 
Søren lige bringe os igennem.    

Søren Nielsen: Vi har holdt møder med dem og gennemgået en masse materialer. Gennemgang af 
Vandcenter Syd (VCS) nedenfor:  

• VCS er ejet af Odense Kommune (92 %) og Nordfyns Kommune (8 %) 

• Forbrugerindflydelse 

 Samlet for drikkevand og spildevand er der én brugerrepræsentant 

Kontakt med brugere vedligeholdes med spørgeskemaer og mere dybdegående interviews. Der er ingen 
generalforsamlinger, som vi kender det. 

• VCS er underlagt forsyningssekretariatets tilsyn. I forbindelse med dette: 

Opstilles økonomiske rammer for driften. Disse er på vej mod større handlefrihed, idet de bevæger sig fra 
en 1- til 2- til 4-årig tidshorisont (som med tiden vil give større handlefrihed). 

Dette udmunder i fastlæggelse af takster, der ligesom vores skal godkendes af kommunalbestyrelsen og 
er faste og ens for alle. 

Der er altså ikke mulighed for særlige priser til storforbrugere, og det ligger næppe i forsynings-
sekretariatets gener at indse rimeligheden i en differentieret prisfastsættelse for især m3-delen. 

Dette spørgsmål vil ikke være et relevant objekt for forhandling 

• Vandcenter Syd opererer under ledelsessystem for fødevaresikkerhed: ISO 22000. Det betyder, 
at betingelser for denne standard også skal opfyldes for NFV. Det har (også) betydning for 
værdiansættelsen. Blandt andet vil vores vandværk ikke opfylde kravene for ISO 22000, som det 
er nu. 

• Princippet for beregning af den økonomiske konsekvens af ”overgang til VSC” er enkelt.  

Metoden er den gængse ved sammenlægning af vandværker. Vi skal dog helt sikkert betale et væsentligt 
beløb for tilslutning, da værdiansættelsen af NFV ikke kommer i nærheden af de cirka 23,7 mio., som 
tilslutning af alle forbrugere vil koste. 



Nordfyns Vandværk 
CVR: 5870 1718 

Ekstraordinær og Ordinær Generalforsamling den 22. marts 2022 

 

19 

 

 

Ca. 13.000 kr. per tilslutning/per borger. 

Elementer i værdiansættelsen 

Hvis vi går videre, så skal der findes tal på nedenstående. Det har vi ikke brugt tid og energi på for 
nuværende.  

De vigtigste: 

 Selve vandværket 
 Ledningsnettet 
 Målere 
 Vandkvalitet 
 Boringer 

 
Andre (praktik): 

 Stikledninger og stophaner 
 Lækagetab 
 Nødforsyninger 
 Andre værdier og udeståender 
  

Kommentarer 

 Store dele af værdiansættelsen kan findes i regnskabet via de nedskrevne værdier, men en 
egentlig værdiansættelse kræver en uvildig gennemgang til en pris på cirka kr. 50.000. 

 Det får den umiddelbare effekt, at vi skal til læderet i forbindelse med en overdragelse 
 Boringernes værdi er vanskelig at håndtere 

• Skal vi blot tage afsæt i investeringen? 
• Eller skal det medtages i vurderingen, at der fra boringerne uden problemer kan 

leveres flere hundrede tusinde m3 årligt til andre forbrugere end os? 
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Takster (kr. - ekskl. moms) 

 

 Er det årlige forbrug mindre end 54 m3 er VCS billigere i det daglige med de nuværende takster. 
Det gælder for lige godt halvdelen af andelshaverne. 

 For storforbrugere er der tale om ”omvendt” kvantumsrabat. 
 

For:  

 Professionel organisation 
 Uafhængig af særlige interesser 
 Stor videns base 
 Muskelkraft til at følge med og holde sig ajour med lovgivning og muligheder indenfor denne 
 Stor forsyningssikkerhed på længere sigt. 

 

Imod:   

 Stærkt begrænset brugerindflydelse 
 Et større beløb skal betales ved tilslutning af hver enkelt andelshaver.  

 

Det er konsekvenserne af at arbejde med VCS. 

Der åbnes for spørgsmål.  

Spørgsmål: Det lyder helt utroligt, at de bare skulle kunne overtage vores vandværk og vi alligevel skal 
betale det kæmpestore beløb. Det vil jo aldrig nogensinde gå. Der er vi nødt til at lave en mellemregning 
og det bliver så den der ledning, der kommer til at være mellem de to vandværker. Det er klart, det er et 
fælles projekt. 

Søren Nielsen: Det er kompliceret og det er rigtig det du siger. Hvis Vandcenter Syd skal have noget 
synergi og noget ud af dette, så skal de have fingrene ned i vandet ved Pugholm, som kan hjælpe hele 
vejen ud via Otterup til Lunde og der er det forbundet med resten af Vandcenter Syd.   

Spørgsmål: Det der tilslutningsbidrag, det er da hvis du ikke har noget? Er det ikke det, for at få vandet 
ind? 

Søren: Tilslutningsbidraget minus værdierne af det vi har. Værdiansættelse af anlægget og kronerne i 
kassen og så får man en pris for tilslutning. Nu er vi lige omkring 1000 forbrugere– det er så nemt at 
regne med. Mit bedste bud på tilslutninger er en pris mellem 10.000 og 15.000 kr.  

Spørgsmål: Så kan vi betale 10.000-15.000 kr. for tilslutning til dem – og intet at skulle have sagt? Det er 
alternativ til det, som vi har nu.  

Kristian: De vil vel heller ikke give mere for Pugholm boringerne, de kan jo bare bore selv. 
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Søren: Det har du ret i, fordi det er klart det også sætter nogle begrænsninger.  

Steen Madsen: Problemet er jo, i gåseøjne, at de ikke har andet herude. Vi tager måske 140.000-150.000 
m3 hvert år fra Pugholm. Der kunne godt tages 750.000 m3 mere op uden der var påvirkning. De trækker 
vand over lange afstande, men værdien, som de vil give os for det er meget tæt på nul. Det var meget 
tydeligt mellem linjerne. Vi kan ikke værdisætte noget vand, som vi ikke bruger. 

Jørgen Brolund: Er der større risiko for cyber angreb ved at komme ind i større enheder? 

Søren Nielsen: Det er noget vi arbejdet meget med og vores forsikring stiger til næste år, da vi er blevet 
bedre sikret.  

Bente Nielsen: Hvis man kommer ind under Vandcenter Syd, så skal vi ikke holde en bestyrelse i gang. 
Personligt er jeg bekymret for fremtiden. Vi skal kontinuerligt fylde op med stærke kræfter. Jeg kan være 
usikker på, om vi kan blive ved med at holde en bestyrelse kørende med syv medlemmer. Det vil vi slippe 
for, hvis det lå ved Vandcenter Syd. 

Lene Henriksen: Hvis vi går over til Vandcenter Syd, har de kompetencerne til at undgå pesticider, mere 
end vi har i vores lille vandværk. Jeg er klart fortaler for Vandcenter Syd. 

Søren Nielsen: De har muskelkraften til at gå ind ja, og reagere hurtigt – men der sker jo en masse på det 
her område. De kører jo forsøg med kulfiltrering.  

Jan Rasmussen: Hvis Vandcenter Syd opdager der er pesticider i deres vand, så blander de det med 
noget af det andet vand, så det kommer ned under grænseværdien.  

Hans Jørgensen: Jeg mener ikke det er aktuelt lige nu at komme ind under Vandcenter Syd. Vent til der 
ikke er nogen der stiller op – eller der er pesticider i vandet. Det er ikke værd at bruge krudt på nu. Jeg 
har lige regnet ud, hvad det kommer til at koste at komme ind under Vandcenter Syd. Det bliver dyrt. Vi 
kan hurtigt komme ind under dem, hvis det skulle ske, at vi ikke kan passe vores lille vandværk.   

Spørgsmål: Diskussionen har jo også kun været i nødstilfælde, fordi vi troede der skulle gå en 
vandledning rundt mellem vandværkerne herude, som åbenbart Nordfyns Kommune ikke vil være med til. 

Jan Rasmussen: Er det Nordfyns kommune og teknisk forvaltning, der er imod, at der bliver 
ringforbindelse mellem vandværker? 

Søren Nielsen: Jeg tror ikke Nordfyns Kommune er imod. De har haft ambitionen, men det har de ikke 
mere. Jeg har været med længe – og en gang var tanken, at der skulle være ét stort vandværk i 
tilknytning til Pugholm. Alle skulle bidrage til det, og alle synes det var en god ide. Det ville koste 300 kr. 
per husstand i hele området. Så ville jeg jo gerne have set Nordfyns Kommune være fyrtårn og lyse den 
rette vej. Men det har vi ikke set noget til. Det første vi oplevede var, da vi talte med Tørresø om at de 
skulle være med til at betale noget af Pugholm-investering, at én fra Nordfyns Kommune skrev, at det 
kunne den pågældende sagsbehandler ikke se ideen med. Det er der ikke noget fyrtårn ved.  

Jan Rasmussen: Hvad har sådan en sagsbehandler med det at gøre? 

Søren Nielsen: Det er så dem, der har kontakten ud til vandværkerne.  

Lene Henriksen: Har det ikke være tilfældet med kommunen i hele de her sag?  

Søren Nielsen: Når kommunen ikke går forrest, så bliver det vanskeligt at lande de her forkromede 
planer, for det er jo faktisk forudsætningen for, at vi kan lande nogle gode løsninger. Steen var også inde 
på det i beretningen med den løsning, der nu er valgt af Tørresø. 

Spørgsmål: Nu hvor vi har fået rent vand, så er kommunen ligeglade. Det er vel klogest at få vandet det 
tætteste sted fra. 
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Spørgsmål: Nu hvor Vandcenter Syd 8% af Nordfyns kommune, så skal I ikke bilde mig ind at det ikke er 
den vej de går. Det giver da meget mere tid inde på kommunekontoret, at vi er en del af Vandcenter Syd.  

Søren Nielsen: Jeg tror, at de primært er med pga. spildevandet.  

Steen Madsen: Det er jer som generalforsamling, der har bedt om at vi så ind i dette. Det er ikke Nordfyns 
Kommune. Om kommunen eller Vandcenter Syd har nogle motiver eller ej er sagen uvedkommende.  Nu 
kender vi det, vi har forelagt. Hvis vi skal gå videre med dette, så skal der stilles et forslag om, at vi bruger 
ressourcer på at få værdiansat vores vandværk, ledningsnet og målere osv. Hvis det ikke sker, går vi ikke 
videre. Vi kan alligevel ikke beslutte noget i dag. Vi har fremlagt, hvad vi skulle undersøge. Vi stoppede, 
da det begyndte at koste penge. For at vi kan vide, hvad vi kan trække fra, så er vi nødt til at have penge 
op af lomme. Så må det være et spørgsmål til næste generalforsamling. Det er ikke det samme som at 
sige, at vi overgår til Vandcenter Syd. For det vil så også være en ny beslutning.  

Kris Iversen: Jeg kan ikke genkende den tilslutningsafgift på 23.000 – jeg sidder her med en pris på 
15.937 kr. inkl. moms.  

Søren Nielsen: Vi har talt med Vandcenter Syd af flere omgange og der er to takster, der skal ligges 
sammen. Der er ledningsbidrag. Og det er vi opmærksomme på.  

Jan Rasmussen: Vandledning og boringer og køb af jord – hvad koster hele Pugholm? 

Steen Madsen: Ca. 8 mio. 

Steen Nygaard: Rambøll havde estimeret ledningen alene til at være 6-8 mio. 

Bent Henriksen: I har sagt nej til skovrejse nede ved Pugholm. Kommunen har tilbudt at betale halvdelen. 
Det forstår jeg ikke helt. Jeg ved, at staten har sat 100 mio. til opkøb af jord omkring boringer. Har man 
snakket med kommunen om det? At vi køber noget mere jord omkring vores boringer for at beskytte dem.  

Steen Madsen: Kommunen ville betale 100.000 kr. ud af 200.000 kr. for at får rejst noget skov og 
beplantning. Vi skulle selv sætte hegn og vedligeholde. Det blev et nej tak pga. ressourcer. (Pugholm og 
udskiftning af målere). Det var et prioriteringsspørgsmål jf. vores snak tidligere. Der er kun 24 timer i 
døgnet og vi er frivillige. Vi afventer, at der bliver udpeget boringsnære beskyttelsesområder (BNBO’er). 
Vi må ikke sprøjte og gøde på de to matrikler. Når det er på plads, så skal vi se ind i hvad vi skal gøre 
yderligere, der giver mening. Så længe vi ikke kender størrelsen på det, så afventer vi. 

Jan Rasmussen: Hvor meget er udlagt som §3? 

Steen Madsen: Jeg har ikke hvor mange hektar. Men kommer man fra markvejen fra Kristian, så er 
boringen til højre i §3 (selvom det ikke var meningen).  

Søren Nielsen: Det er ca. ¼ af det frie areal der er §3.  

Steen Madsen: Kommunen sagde de ville lægge noget mere ud til §3, men de har været lidt vag i 
formidlingen omkring §3 – det er ikke til at gennemskue, hvordan det fungerer. Derfor er §3 en aften værd 
at ryste på hovedet af.. Det er en bevidst prioritering, at vi ikke er gået ind i den. Vi har haft rigeligt travlt 
med at skaffe rent vand.  

Bent Henriksen: Hedeselskabet render jo og planter alle steder – man kunne høre hvad det koster?  

Steen Madsen: Det kan sagtens være. Det er ikke noget at vi har prioriteret.  

Bent Henriksen: Jamen kan det være en ide, på sigt, for at beskytte vores område?  

Steen Madsen: Det kan sagtens være, det kommer bare an på hvor store eller små vores boringsnære 
beskyttelsesområder bliver. Men hvis du spørger mig personligt, så kan jeg ikke se hvordan en skov kan 
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beskytte området og vandet der ligger, bedre frem for i stedet for at grave noget af alt det lort op, der 
ligger i jorden. De ting skal bare give mening og det skal batte noget, når vi bruger vores penge. Hvis det 
ikke giver effekt, så skal vi ikke plante noget    

Bent Henriksen: Det skal være for at suge det overfladevand op, der kommer, for at det ikke skal nedsive. 

Steen Madsen: Ganske givet – men det er taget til referat at det kunne være en mulighed. 

Spørgsmål: Hvad er boringsnære beskyttelsesområder, hvorfor man har dem – og hvorfor troede man, at 
der var rent vand? 

Søren Nielsen: Årsagen til er at det er et stort lerlag. Der er lidt forskel fra de to boringer, men vi taler om 
lerlag af 20 meters tykkelse. Det var én af grunden. Så har man også identificeret en istidslomme. I 
forhold til boringsnære beskyttelsesområder – så er det ud fra en teori at man skal undgå at sprøjte på de 
områder. Det vil sandsynligvis ikke blive større end de matrikler, der er, fordi boringerne er så beskyttet 
som de er. I Agernæs er der ikke noget lerlag, så der vil et boringsnært område være meget større.  

Steen Nygaard: Vi spurgte kommunen, hvad et BNBO ude omkring vores boringer hjælper. Det vand, vi 
henter op, bliver dannet et helt andet sted. Og der er slet ikke forbindelsen mellem de to vandmagasiner, 
det nedre og det øvre.    

Steen Madsen: Det er også derfor det er så svært for mig at svare på, om det batter noget at plante 
træer. 

Kristian: Nu har der ikke været plantet træer dernede i 100 år – og vi har rent vand. Det kan være 
rødderne laver huller hele vejen ned.  

Salen: Tak til bestyrelsen for det store arbejde I har gjort igennem flere år. Det er prisværdigt, at I stiller 
op igen og igen. Vi kan som borgere ikke stille krav om, at alt skal køre lige efter en snor, for I er jo ikke 
professionelle ligesom inde ved Skat – for der laver de jo aldrig fejl.  

Steen Madsen: Tak til Steen for at føre os igennem begge referater, referat offentliggøres på 
hjemmesiden. Tak til stemmetællere og tak til bestyrelsen. Rigtig god sommer.  

 

 

 

 


